
   نمایندگان مجلس هفته گذشــته طرح صیانت از 
فضای مجازی را مورد بررسی قرار دادند. اجرای این طرح 
می تواند راه حلی برای حل مشکلات فضای مجازی باشد؟

یک مثال معروفی است که می گوید، 
آزموده را آزمودن خطاست. مسئولان بارها و 
بارها با روش های مختلفی سعی کردند که با 
ایجاد فضای بسته و ممنوعیت های مختلف 
مردم را محدود کنند. تاریخ ثابت کرده که 
هیچ وقت این ممنوعیت ها نتوانسته مردم را 
محدود کند و مردم خودشان شرایط بهتری 
را فراهم کرده اند. جمع آوری ماهواره ها مگر 
جواب داد که حالا به دنبال محدودیت های 
جدید هستند. این تفکری  که به دنبال 
محدودیت فضای مجازی است، یک نگاه 
بی اعتمادی به مردم دارد و نمی خواهد 
مردم از عملکرد برخی در فضای مجازی 
مطلع شوند. این افراد نمی خواهند که 
مردم متوجه شوند، چه فعالیت هایی را 
انجام می دهند و قصد دارند که مردم ناآگاه 
بمانند. فضای مجازی چه مشکلاتی را برای 
جامعه ایجاد کرده که شما از آن ترس دارید! 
اگر شما نمایندگان مشاهده می کنید که 
افرادی در فضای مجازی به بیراهه رفته اند، 
باید آنها را راهنمایی کنید و نه اینکه کل 
فضای اینترنتی جامعه را ببندید. با ایجاد 
فضای بسته در جامعه شما فکر نکنید که 
مردم محدود می شوند، مردم ایران هیچ 

وقت قبول نمی کنند که محدود باشند و از هر راهی برای 
استفاده از فضای مجازی استفاده می کنند. 

  چرا عــده ای نمایندگان بر اجــرای طرح صیانت از 
فضای مجازی اصرار دارند؟

این افراد منطقی لازم  را قبول ندارند و انگار ترس دارند که 
مردم از افکار آنها در فضای مجازی آگاه شوند. اگر غیر از این 
باشد، چه لزومی دارد تا محدودیت در فضای مجازی ایجاد 
شود تا مردم به همه اطلاعات دست پیدا کنند. بگذارید مردم 
بدانند که چه اتفاق هایی در جامعه رخ داده است و از همه 
مسائل روز آگاه شوند. اینکه عده ای از مسئولان می گویند 
فضای مجازی فرزندان را از خانواده ها دور می کند، صحبتی 

منطقی نیست. این خود خانواده ها هستند 
که باید با فرزندانشان تعامل کنند و به آنها 
بگویند که چه کانال ها و گروه هایی مفید یا 
غیرمفید است و فرزندانشان از فضاهای مساله 
برانگیز استفاده نکنند. اما مساله این است که 
طرح صیانت از فضای مجازی فقط در جامعه 
محدودیت ایجاد می کند و موجب نارضایتی 
مردم می شود. این بزرگوارانی که در مجلس 
هستند، فکر می کنند که باید حاکمیت را از 
طریق رسانه ها به مردم اعمال کنند و بارها و 
بارها مردم ما این مسائل را تجربه کرده اند. 
مردم فکر می کنند که اگر بخواهند فقط یک 
رسانه خاص را مشاهده کنند، به درک، شعور 
و شخصیت آنها توهین می شود. سوال من 
هم از نمایندگان مجلس این است که چرا 
برای مردم تعیین تکلیف می کنند و اجازه 
نمی دهند که خودشان انتخاب کنند، از چه 
رسانه ای استفاده کنند. اینکه ما به مردم 
بگوییم که شما به این شکل که ما دوست 
داریم، فکر کنید کار درستی نیست. مردم 
ایران ابزار نیستند که مسئولان بگویند از 
این یا آن شبکه استفاده کنید. مردم ایران 

خودشان فکر و اندیشه دارند و می توانند تشخیص دهند که 
چه کارهایی درست و یا غلط است و این مردم هستند که باید 

انتخاب کنند، کدام راه را بروند. 
  چرا نمایندگان مجلس مشــکلات اقتصادی را در 

اولویت کاری خود قرار نمی دهند؟
به نظر می آید، ظاهرا مساله ای که برای نمایندگان اهمیت 

ندارد، موضوع آب و نان است. مردم در شرایط سختی به سر 
می برند و مشکل آنها مساله اقتصادی است و مسئولان نباید 

به موضوعات حاشیه ای بپردازند و اولویت 
آنها حل مشکلات اقتصادی 
باشد. اینکه شما به مردم 
می گویید، چه بپوشید و یا از 
چه فضای مجازی ای استفاده 
کنید، ره به جایی نمی برد. 
این مساله در اصل خار کردن 
ملت ایران در سطح بین الملل 
است. آیا مردم ما آنقدر درک 
ندارند که چگونه باید عمل 
کنند که ما برای آنها تصمیم 
طرح  می کنیم.  گیری 
صیانت از فضای مجازی اگر 
اجرایی شود می تواند باعث 
ایجــاد اختلاف های جدی 
در جامعــه شود که قطعا 
خسارت های زیانباری برای 
مجموعه حــاکمیت خواهد 
داشت. عــده ای در جامعه 
هستند که معتقدند فضای 
مجازی بایــد محدود باشد و 
این سمت هم اکثریت مردم 
موافق باز بودن فضای مجازی 
هستند، همین مساله باعث 
می شود که در بین مردم دو 
دستگی ایجاد شود و مردم نمی توانند یک 
انسجامی در رفتار خود داشته باشند.کسانی 
که در مجلس یازدهم حضور دارند، بروند و 
ببینند که با چند درصد رای مردم به مجلس 

راه یافته اند که برای تمام مردم ایران تصمیم گیری می کنند. 
ملت ایران 80 میلیون جمعیت دارد، نمایندگان مجلس یازدهم 
هر کدامشان 1 میلیون هم رای نیاورده اند، اینگونه رفتار نمی 

کردند.
  برخی از نمایندگان مجلس یازدهم اصرار دارند که 
مردم بعد از محدودســازی و... از اپلیکیشن های ایرانی 
استفاده کنند. آیا این مساله باعث استقبال مردم می شود؟

مسئــولان فضــا را بــاز بگذارند تا خود 
مردم تصمیم بگیرند که از چه اپلیکیشنی 
استفاده کنند. من پیشنهاد می کنم که تمام 
نرم افزارهای ایرانی و خارجی را در دسترس 
قرا دهید، تا خود مردم تصمیم گیری کنند 
از چه رسانه ای استفاده کنند. مسئولان به 
جای بستن اپلیکیشن های خارجی مانند 
اینستاگرام، فضایی را ایجاد کنند تا مردم 
بتوانند از اپلیکیشن های داخلی استفاده 
کنند. اینکه برای من مدیر به عنوان مثال 
ابلاغیه بیاید که از اپلیکیشن هایی مانند بله 
و سروش استفاده شود و دستور می دهند که 
حق ندارید از واتساپ و تلگرام استفاده کنید، 

کارنادرستی است.
    از دیدگاه شما دولت آینده حاضر 
است که طرح صیانت از فضای مجازی را 

اجرایی کند؟
دولت آقای رئیسی هنوز بر سرکار نیامده 
که ما ببینیم چه واکنشی برای این مساله 
خواهد داشت. اما صحبت من این است که 
نمایندگان مجلس بدانند که طرف آنها ملت 
ایران است و مردم هم نمی پسندند که عده ای 
بخواهند قانونی در کشور مصوب کنند که باعث محدودیت آنها 
شود. نباید دولت آینده هم کاری کند  که مردم نسبت به آنها 
بی اعتماد شوند و تا چه زمانی مردم باید به مسئولان بی اعتماد 
باشند. من خواهش می کنم مسئولان قانون هایی را مصوب 
نکنند که مردم نسبت به آنها بی اعتماد شوند و باعث نارضایتی 

در جامعه شود.

 فکر می کنید مطرح کردن، طــرح صیانت از فضای 
مجازی می تواند یک موضوع انحرافی محسوب شود؟

 می تواند بیان این موضوع یک انحرافی 
باشد تا جهت گیری های جامعه را به سمت 
یک مساله دیگری سوق دهند و مردم را برای 
مدتی سرگرم مسائل دیگری کنند. اگر این 
موضوع واقعیت داشته باشد، زیاد پایدار 
نخواهد بود و مردم دوباره به خواسته های 
اصلی خود در جامعه باز خواهد گشت و این 
روش ها فقط باعث خاری و ذلت یک ملت در 

سطح بین الملل خواهد شد.
 عملکــرد دولــت روحانــی در باز 

گذاشتن فضای مجازی چگونه بود؟
 روحانی به شدت موافق بود که باید از 
فناوری های جدید استفاده شود و نباید فضای 
جامعه را محدود کنیم. دولت روحانی معتقد به 
تکنولوژی، استفاده از همه شبکه های اجتماعی 
و تقویت فضای مجازی بود و هیچ وقت موافق 
این نبود که اپلیکیشن های خارجی بسته شود. 
حتما در آینده رویکرد دولت آقای رئیسی 
هم مشخص می شود، اما به نظر می آید که 
صحبت های رئیسی نشان دهنده این است که 
ایشان هم نظر با نمایندگان مجلس نیست و 
هم رئیس قوه قضائیه و هم آقای رئیسی به این 

طرح مجلس اعتراض کرده اند. 
  چرا جامعه ایران حال خوبی ندارد؟ 
کرونا چه پیامی را به ملت ایران رساند، 
آیا در دولت آینده یک صدای واحدی از 

حاکمیت شنیده می شود؟
به نظر من حال جامعه خوب نیست اما نه به 
این معنا که مردم نسبت به زندگی احساس 
یأس و ناامیدی داشته باشند. من فکر می کنم مهم ترین اتفاقی 
که در این حادثه بیماری در جامعه رخ داد و حادثه مثبتی بود 
این است که مردم احساس می کنند خودشان باید مشکلات 
خود را حل کنند و در پی این باشند که نگاهشان بیشتر به 
دست و توان خودشان باشد. این گفته از این جهت می تواند مهم 
باشد که در آینده یک مشارکتی را با حاکمیت ایجاد می کند 
که اگر جامعه زمانی خواسته ای داشت بتواند در کنار مسئولان 
در آن مساله مشارکت داشته باشد. در هر صورت شرایط جامعه 
به دلیل اتفاقاتی که افتاده و مشکلات اقتصادی که بر مردم 
حادث شده اقتضا می کند دولتمردان و عامه مردم برای اینکه 
بتوانند زندگی خود را بهتر اداره کنند محاسبه ای در زندگی 
خود داشته باشند. از محدودیت هایی که برایمان اعمال می شود 
از یک طرف و از طرف دیگر مشکلات داخلی بر شرایط جامعه 
تاثیر می گذارند، البته همه مشکلات هم به گردن مدیران جامعه 
نیست بلکه بخشی از آن با توجه به اتفاقاتی است که افتاد و ما 
ناآگاهانه وارد این عرصه شده و به این بلیه گرفتار شدیم. من فکر 
می کنم مقداری از این مساله ناشی از یک صدا نبودن حاکمیت 
است. چون مردم صداهای مختلفی می شنوند این اعتماد 
کاهش پیدا می کند و مردم احساس می کنند که حرف واحدی 
نمی شنوند. اگر مسئولان واقعا به شرایط جامعه و آنچه در عرصه 
بین الملل تجربه می کنیم توجه کنند و حامی یکدیگر باشند 
دلگرم خواهند شد. جامعه در اعمال سیاست ها و رویه ها حتی 
در بین احزاب و گروه ها نیز یکدستی مشاهده نمی کند. من 
شخصا احساس می کنم که این احزاب و گروه ها منافع گروهی 
خود را دنبال می کنند در حالی که خوب است منافع جامعه، 
منافع آینده این سرزمین بیشتر مدنظر قرار گیرد، هرچند این 
مساله بیشتر متوجه کسانی است که مدعی اصولگرایی هستند 
و مدعی هستند که برای حفظ اصول نظام گام بر می دارند، اما 
نهایتا وقتی نگاه می کنید می بینید منافع شخصی گاه بر منافع 
سرزمینی، ملی و منافعی که بارش می تواند بر روی دوش همه 
مردم باشد، تاثیرگذار است. اگر واقعا یک صدای واحد داشتیم 
و علاوه بر آن بین سیاسیون و حاکمیت نیز این تفرقه وجود 
نداشت و این سیاسیون تقصیر را به گردن دولت نمی انداختند 
و همراهی مردم را وجهه همت خود قرار می دادند، امروز شاهد 

برخی مسائل در جامعه نبودیم. 

سیــــاسی 6a r m a n m e l i . i rسال چهارم
 شماره 1072

یادداشــت

 اصل ۶۹ قانون اساسی می گوید: »مذاکرات مجلس شورای اسلامی باید 
علنی باشد و گزارش کامل آن از طریق رادیو و روزنامه رسمی برای اطلاع عموم 
منتشر شود. در شرایط اضطراری، در صورتی که رعایت امنیت کشور ایجاب 
کند، به تقاضای رئیس جمهور یا یکی از وزرا یا 10 نفر از نمایندگان، جلسه 
غیرعلنی تشکیل می شود. مصوبات جلسه غیرعلنی در صورتی معتبر است 
که با حضور شورای نگهبان به تصویب سه چهارم مجموع نمایندگان برسد. 
گزارش و مصوبات این جلسات باید پس از برطرف شدن شرایط اضطراری برای 
اطلاع عموم منتشر شود.«  اصل 8۵ قانون اساسی می گوید »مجلس نمی تواند 
اختیار قانونگذاری را به شخص یا هیاتی واگذار کند ولی در موارد ضروری که 
)تاکید بر ضرورت است( می تواند اختیار وضع بعضی از قوانین را با رعایت اصل 
۷۲ به کمیسیون های داخلی خود تفویض کند. در این صورت این قوانین در 
مدتی که مجلس تعیین می کند به صورت آزمایشی اجرا می شود. ماده 10۲ 
آئین نامه داخلی مجلس می گوید »تقاضاکنندگان ]جلسه غیر علنی[ باید ادله 
خود را مبنی بر وجود اضطرار و اقتضای امنیت کشور، در] آغاز [ جلسه غیرعلنی 
بیان کنند و در صورت تصویب دو سوم حاضران )برای لزوم برگزاری جلسه 
غیرعلنی(، کار رسیدگی در جلسه غیر علنی ادامه می یابد«. تبصره یک همین 
قانون می گوید: »مصوبات جلسه غیرعلنی در صورتی معتبر است که با حضور 
شورای نگهبان به تصویب سه چهارم نمایندگان برسد«. مجلس محترم در 
روز چهارشنبه ۶ مرداد جلسه غیرعلنی تشکیل داد و در این جلسه با 1۲1 رای 
موافق تصویب نمود که طرح موسوم به »صیانت از حقوق کاربران در فضای 
مجازی« بر اساس اصل 8۵ قانون اساسی در کمیسیون فرهنگی یا )کمیسیون 
مشترک( تصویب و در مسیر قانونی و اجرا قرار گیرد. طبعا چنین طرحی که 
قرار است با محوریت کمیسیون فرهنگی مجلس بررسی، تنظیم و تصویب 
شود، بدون نیاز به طرح و تصویب در صحن علنی، به شورای نگهبان فرستاده 
شده و در صورت تصویب آن شورا در مسیر اجرا قرار می گیرد. بنابراین از نظر 
قانون اساسی و قانون آئین نامه داخلی مجلس، اصل بر شفافیت امور است و 
تشکیل جلسات غیرعلنی تنها در صورتی ممکن است که شرایط اضطراری، 
آن هم به خاطر مسائل امنیتی کشور اقتضا کند و برای توسل به اصل 8۵ قانون 
اساسی نیز قید »ضرورت« آمده است. لذا پرسش اساسی این است که فرآیند 
قانونی تشکیل جلسه غیرعلنی روز چهارشنبه ۶ مرداد 1۴00 و مصوبه حاصل 

از این جلسه چگونه طی شده است؟

جلسه غیرعلنی! چرا؟

ادامه  از صفحه اول/ باید یاد بگیریم به آرا، عقاید، با ورها، فرهنگ ها، 
سبک زندگی و نگاه سیاسی یکدیگر احترام بگذاریم؛ اگرچه آن را نپسندیم. 
یاد بگیریم که اصرار نکنیم آرا، عقاید و سبک زندگی دیگران را به سمت آرای 
خودمان عوض کنیم؛ به خصوص که دوران جهانی شدن و دهکده جهانی 
سال هاست که جای خود را باز کرده و پذیرفته شده است و خواه   ناخواه خود را 
به جهان آینده تحمیل می کند. آموزش عملی و کاربردی و تمرین و ممارست 
برای زندگی و سلوک مشترک و محترمانه با دیگران و افزایش توان تحمل 
تفاوت ها، یک راه بی بازگشت برای همگان است. اگر همه ما به ویژگی ها و 
تفاوت های یکدیگر احترام بگذاریم و خود را برتر از دیگران نپنداریم و آن را به 
فرزندان خود، به دانش آموزان و دانشجویان بیاموزیم مطمئنا زندگی بهتری 
در انتظار همه ما خواهد بود. شاید این گفته که جهانی بیندیشید و منطقه ای 
عمل کنید نیز گامی در مسیر توان تحمل تفاوت ها باشد. افزایش توان تحمل 
تفاوت ها فقط بین فردی و خانوادگی نیست، بلکه جمعی، کشوری و جهانی 
است؛ تا شما را چه قبول افتد.احیا ی برجام، بار دیگر به زیر میز نزنند و موضوع 
مذاکرات فقط درباره برجام باشد؛ ضمن اینکه باید همه تحریم هایی که از سال 

۹۷ علیه ایران اعمال شده برداشته شود.

دیدگــاه
توان تحمل تفاوت ها

فرارو

یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره اینکه این روزها 
با توجه به شرایط کشور شاهد تجمعات و اعتراضات 
مردمی هستیم تا مشکلاتی که با آن دست و پنجه 
نرم می کنند برطرف شود، چقدر ضرورت دارد حق 
اعتراض شهروندان و همچنین انتقادات آنان به رسمیت 
شناخته شود، اظهار داشت: حق اعتراض اصل قانون 
اساسی است. طبق قانون اساسی کشورمان تجمعات و 
اعتراضات مردمی بدون حمل سلاح از حقوق عمومی 
شهروندان است، به ویژه هنگامی که پیگیری مطالبات 
از طریق رسانه ها و امکانات عمومی و یا احزاب مقدور 
نباشد یا ضعیف انجام شود. بنابراین این حق مردم 
است که برای احقاق حقوق شان طبق قانون اساسی، 
اعتراض کند. محمدصادق جوادی حصار  با اشاره به 
اینکه قانون اساسی به صورت واضح و مشخص درباره 
چگونگی اعتراضات مردمی سخن گفته  است، بیان 
کرد: قانون اساسی گفته است تجمعات مردمی مخل 
مبانی اسلام نباشد، اینکه کسی بیاید در خیابان عنوان 
کند که من آب و نان می خواهم، به دین اسلام ربطی 
ندارد و خدشه هم وارد نکرده است؛ اتفاقا اسلام فریاد 
کشیده است از هر دری که فقر وارد می شود، ایمان از 
آن خارج خواهد شد. وی گفت: مردم هنگامی که فقر 
آبی، محیط زیستی و اقتصادی را تجربه می کنند، 
بدیهی است که برای احقاق حقوقشان اعتراض کنند و 
فریاد بکشند. بنابراین اگر کسی این بهانه را بیاورد که 
اعتراضات و انتقادات مردمی امنیت کشور را به خطر 
می اندازد، درست نیست؛ چراکه طبق اصل نهم قانون 
اساسی هیچ فردی حق ندارد به بهانه امنیت کشور، 
آزادی های مشروع و این قانون را از مردم دریغ کند، در 
مقابل هیچ شخصی هم حق ندارد برای کسب آزادی 
مشروع، امنیت کشور را به خطر بیندازد. عضو شورای 
مرکزی حزب اعتماد ملی با بیان این که مردم صاحبان 
اصلی انقلاب هستند و دغدغه شان برای حفظ نظام 
و انقلاب از مسئولان کمتر نیست، اظهار کرد: اگر در 
مجموع برآیند دغدغه های ملت را برای حفظ نظام و 
ارزش ها در نظر بگیریم و آنها را بررسی کنیم، مشاهده 
خواهیم کرد که نگرانی های آنان برای حفظ نظام و 
کشور نه تنها از مسئولان کمتر نیست شاید بیشتر 
هم باشد. وی افزود: اینکه بیاییم با اتهام زنی اینکه 
اگر مردم کاری کنند، نظام و کشور به خطر می افتد 
و متزلزل می شود جلوی اعتراض و انتقاد را بگیریم، 
به اعتقاد من این کارها بهانه و سرپوشی است برای 
جناحی کردن ناکارآمدی ها، نارسایی ها و همچنین 
سوء مدیریت هایی که معمولا مسئولان و دولتمردان 
استفاده می کنند تا ضعف های خودشان را بپوشانند. 
جوادی حصار در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه بسیار 
تلاش شد تا محل هایی برای تجمع های مسالمت آمیز 
مردم تعبیه شود تا یک اعتراض ساده و مسالمت آمیز 
با مشکلاتی رو به رو نشود اما این اتفاق نیفتاد، چقدر 
ضرورت دارد چنین مکان هایی برای بیان اعتراضات 
مردمی تعبیه شود و احزاب چگونه می توانند به وزارت 
کشور فشار بیاورند که این کار را به سرانجام برساند، 
عنوان کرد: مهیا کردن جایی برای تجمعات و اعتراضات 
مردمی حقی است که احزاب بسیار آن را دنبال کردند. 
وی عنوان کرد: معمولاً نگاه امنیتی حاکم بر رفتارهای 
اجتماعی و سیاسی فضا را به جایی برده است که برخی 
کوچکترین صدا را هم برنمی تابند. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب ادامه داد: گیرم کسی آمد و در تظاهرات به 
مسئولان حرف هایی زد این گونه نیست با سخن یک فرد 
نظام متزلزل شود؛ معتقدم با کسی که توهین می کند 
می شود صحبت کنیم و بگوییم آقای محترم شما اگر 
آب و نام می خواهید بیاید ریشه مشکلات را پیدا کنیم 
تا ببینیم مشکل کجاست. اگر رئیس جمهور یا رئیس 
مجلس مقصر هستند ما هم می پذیریم ولی اگر مقصر 
نیستند و پدیده های مختلف در این امر دخیل اند، باید 
دست به دست هم بدهیم و آنها را برطرف کنیم. وی 
تاکید کرد: معتقدم نباید تا این حد حساسیت نشان 
داده شود، خیلی از مسئولان ما هم تا این حد حساس 
نیستند این دیگرانند که کاسه از آش داغ تر می شوند. 
جوادی حصار با اشاره به شرایط اقتصادی کشور و مردم، 
ابراز داشت: هنگامی که فشار روی مردم است و از کسب 
و کارشان می افتند، زمانی که یک فرد منشا ارتزاق خود 
و خانواده اش را مسدود مشاهده می کند، چه کاری باید 
انجام دهد؟ باید اعتراض کند. حال اگر اعتراضی نکند، 
آیا کسی به او می گوید چرا صدایت در نمی آید؟ وی با 
بیان اینکه کسی که در بازار کسب و کار می کند، قطعا 
باید درآمدی داشته باشد، تصریح کرد: یک هفته تهران 
تعطیل بود حال فرد می خواهد سر کار و بار خودش 
بازگردد، برق شان قطع می شود بالاخره اینها مشکلاتی 
است که مردم تحمل نمی کنند، صدایشان در  می آید. 
حال چند نفر هم شعارهایی به دل خودشان می دهند، 
کاری هم به مطالبات مردم ندارند. این را هم می شود 
مدیریت و مدارا کرد همانطور که در قضیه تهران 

مشاهده کردیم مدارا می کنند.

محمدصادق جوادی حصار:
 برخی کوچکترین

 صدا را هم برنمی تابند

سیدمجتبی ساداتی
روزنامه نگار

ادامه  از صفحه اول/ و هم درباره عوارض و مزیت های 
آن بحث کرد ولی به شرطی که همه جوانب به درستی مورد 
بررسی قرار گیرد. به عبارت دیگر هم اگر مواهبی دارد، آن 
را بپذیریم و هم هزینه های آن را. روی واژه جنگ اقتصادی 
تاکید می کنم؛  در جنگ نمی شود طرفین هزینه نداشته 
باشند، طبیعی است که می توانند دستاور هم داشته باشند، 
وقتی هر دو را با هم دیدیم می توانیم به قضاوت واقع بینانه 

برسیم. مثل این است بگویند چرا قطعنامه ۵۹8 را پذیرفتیم! 
به هر دلیلی که این قطعنامه پذیرفته شد، تاریخ باید درباره آن 
قضاوت کند. طبیعتا روزی تاریخ درباره برجام، احیای برجام، 
هزینه ها و عواید آن قضاوت خواهد کرد. درباره برجام یک 
تجریه ساده داریم. در سال ۹۴ که برجام احیا شد سال ۹۵ 
و ۹۶ تورم کشور یک رقمی و درآمدهای ارزی افزایش یافت 
که اینها از دستاوردهای آن بود. اگر برجام بد است چرا همه 

دنبال احیای آن هستند؟ امروز هیچ یک از جریان های سیاسی 
مخالف احیای برجام نیست؛ بنابراین برجام حتما مزیت هایی 
داشته است. نکته  مهم در مورد برجام اینکه آمریکایی ها باید 
تضمین بدهند که بعد از احیا ی برجام، بار دیگر به زیر میز 
نزنند و موضوع مذاکرات فقط درباره برجام باشد؛ ضمن اینکه 
باید همه تحریم هایی که از سال ۹۷ علیه ایران اعمال شده 

برداشته شود.

پذیرش برجام؛  با همه مزیت ها و معایب  

سید رضا اکرمی :
 شهردار تهران باید از

 حاشیه های  تخلف به دور باشد
یک عضو جامعه روحانیت مبارز، سه وظیفه مهم و 
اصلی شورای شهر در انتخاب شهردار را توجه به بی حاشیه 
بودن فرد، تمرکز بر نیازهای پایتخت و دور بودن از 
معایب ادوار قبلی و دارا بودن مزایای آنها عنوان کرد. 
حجت الاسلام سید رضا اکرمی گفت: اعضای شورای 
شهر تهران در دوره جدید برای انتخاب شهردار باید 
سه مطلب را رعایت کنند. نخست این که در انتخابات 
هیات رئیسه و افراد دقت کافی داشته باشند تا افراد 
بدون مشکل و حاشیه در راس کارها قرار گیرند؛ چرا 
که مردم درباره برخی موارد در گذشته ابهاماتی دارند 
و نباید به سمت انتخاب افرادی رفت که برای مردم جای 
سوال دارد. وی اولویت دوم شورای جدید شهر تهران را 
بررسی صحیح نیازهای پایتخت خواند و گفت: باید ببینند 
مشکل امروز شهر تهران چیست؟ مشکل درآمد و هزینه 
و نابسامانی های فرهنگی و مسائل شهری تهران است؛ 
مشکل این مساله سگ گردانی در تهران است که باید برای 
آن فکری شود. اکرمی درباره سومین موضوع مورد توجه 
شورای شهر برای انتخاب شهردار نیز گفت: شهردار تهران 
برای دوره آتی باید وضعیتی شفاف و بی مساله داشته 
باشد؛ یعنی شهردار آتی باید معایب ادوار قبل را نداشته 
و مزایای آنها را داشته باشد. وی تاکید کرد: شورای شهر 
سراغ گزینه هایی که وضعیت شفافی ندارند و سوال درباره 

آنها در اذهان عمومی وجود دارد، نروند

نکته

مجتبی ذوالنوری:
 چشم انداز مذاکرات 

در دولت جدید مثبت است
یک نماینده مجلس با بیان اینکه تاوان برخی اشتباهات جبران ناپذیر 
است، اظهار داشت: این اشتباهات مانند نماز صبح نیست که قضا شود و 
فرد، پشیمان شده و توبه کند و قضای نماز را به جای بیاورد. وقتی دولتی 
که زمامدار مملکت است، تجربه شکست خورده گذشته را تکرار می کند، 
هزینه سنگینی را از جیب مردم پرداخت خواهد کرد. این هزینه سنگین 
متلاشی شدن خانواده ها، افسردگی و ناامیدی جوانان و عقب ماندگی در 
مسیر پیشرفت ملت است. مجتبی ذوالنوری گفت: دولت هزینه اشتباهاتش 
را از جیب مردم پرداخت.  مقام معظم رهبری فرمودند »این تجربیات از 
اول انقلاب بوده است، اما این دولت تجربه بیشتری کسب کرد.« از اول 
انقلاب تا امروز نامردی و عدم صداقت آمریکا و غرب به ملت ایران ثابت 
شده است. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود:  
اگر استکبار، برخی مواقع هم با ایران همکاری داشته است، یا زورشان 
نرسیده و مجبور به همکاری شده اند و یا منافع شان اقتضا داشته است که 
با برخی دولت ها برای بدست آوردن نفع بیشتر همکاری کنند نه اینکه به 
دنبال تامین منافع ایران باشند. وی بیان کرد: روحانی در دولت یازدهم و 
دوازدهم، تجربه هایی که در طول انقلاب بارها آن را آزموده بودیم تکرار و 
هزینه های سنگینی به ملت ایران تحمیل کرد. روحانی در آخرین گزارش به 
مقام معظم رهبری اعلام کرد »تجربه جنگ اقتصادی و تجربه کرونا اثبات 
کرد که ما نباید امید به دیگران داشته باشیم و باید به توان خود تکیه کنیم.« 
 ذوالنوری اضافه کرد: مقام معظم رهبری در جریان مذاکرات برجام بارها به

 روحانی و تیم مذاکره کننده هشدار دادند که آمریکا و اروپا عهدشکن، پیمان 
شکن و زیاده خواه هستند و دولت باید در کنار تلاش برای رفع تحریم ها در 
راستای خنثی سازی تحریم ها نیز اقدام کند. رئیس سابق کمیسیبون امنیت 
ملی مجلس عنوان کرد: خنثی سازی تحریم ها به معنای این است که دست 
خود را از زیر سنگ آمریکا و اروپا بیرون بیاوریم و به زانوی خود بزنیم و به 
توانمندی های داخلی خود تکیه کنیم. وی با بیان اینکه دولت تدبیر، منطقه 
را رها کرد، افزود: دولت، همسایگان و دوستان را رها کرد. وی با بیان اینکه 
خنثی سازی تحریم ها کار سختی است و هزینه زیادی دارد، خاطرنشان 
کرد: در شرایطی که تحریم ها ادامه داشته باشد و برای خنثی سازی آن نیز 
اقدامی انجام ندهیم، مشکلات اقتصادی تشدید خواهد شد. نماینده مردم قم 
در مجلس در تشریح راهکار دولت مردمی برای حل مشکلات کشور، گفت: 
دولت آینده باید اساس کار خود را در خنثی سازی تحریم ها قرار دهد و در 
عین حال هر اقدام و تلاشی که برای احیای برجام و تکمیل مذاکرات وین 
و کاستن از مشکلات مردم در جهت برداشتن تحریم ها، تقویت و توسعه 
ارتباطات با همه کشورهای دنیا لازم است باید انجام دهد. ذوالنوری افزود: 
دولت آینده باید اساس را بر این قرار دهد که تحریم ها باقی می ماند و در 
راستای خنثی سازی آن تلاش کند و در عین حال نسبت به رفع تحریم ها بی 
تفاوت نباشد و به شکلی برای رفع تحریم ها تلاش کند که انگار خنثی سازی 
تحریم ها امکانپذیر نیست. به عبارت دیگر در راستای رفع تحریم ها نباید از 
هیچ اقدامی فروگذار کنند. دولت آینده باید در دو بعد به موازات هم تلاش 
کند. عضو کمیسیون امنیت ملی در مجلس در مورد چشم انداز مذاکرات 
وین با روی کارآمدن دولت سیزدهم، تأکید کرد: چشم انداز مذاکرات وین 
مثبت است، آمریکایی ها تلاش داشتند توافق بدی را منعقد کنند. در دولت 
تدبیر نیز اراده ای مبنی بر ایستادگی بر حقوق مردم نمی دیدند لذا زیاده 
خواهی می کردند. ذوالنوری  تصریح کرد: با توجه به عزم دولتِ رئیسی 
1+۵ مطمئناً به توافق گردن خواهند نهاد و یقیناً شرایط از وضع موجود 
 بهتر خواهد شد. با توجه به اطلاعاتی که از مذاکرات داریم معتقدیم که

 چشم انداز مثبتی پیش رو داریم و فضای ارتباط ما با دنیا بهتر از گذشته 
خواهد بود.

روی خـط

مردم ایران 
ابزار نیستند 
که مسئولان 
بگویند از این یا 
آن شبکه استفاده 
کنید. مردم ایران 
خودشان فکر و 
اندیشه دارند 
و می توانند 
تشخیص دهند 
که چه کارهایی 
درست و یا غلط 
است و این مردم 
هستند که باید 
انتخاب کنند، 
کدام راه را بروند

روحانی به شدت 
موافق بود که باید 
از فناوری های 
جدید استفاده 
شود و نباید 
فضای جامعه را 
محدود کنیم. دولت 
روحانی معتقد 
به تکنولوژی، 
استفاده از همه 
شبکه های 
اجتماعی و تقویت 
فضای مجازی 
بود و هیچ وقت 
موافق این نبود 
که اپلیکیشن های 
خارجی بسته 
شود

ظاهرا مساله ای که 
برای نمایندگان 
اهمیت ندارد، 
موضوع آب و نان 
است. مردم در 
شرایط سختی 
به سر می برند و 
مشکل آنها مساله 
اقتصادی است و 
مسئولان نباید 
به موضوعات 
حاشیه ای 
بپردازند و 
اولویت آنها حل 
مشکلات اقتصادی 
باشد. اینکه شما 
به مردم می گویید، 
چه بپوشید و 
یا از چه فضای 
مجازی ای استفاده 
کنید، ره به جایی 
نمی برد

آرمان ملی-سجاد جنت آبادی: مردم ایران در تابستان داغ 1400 خبرهای خوبی نمی شنوند. مردمی که با وجود گرمای سوزان تابستان مجبور هستند در شرایط کرونایی و با وجود تمامی 
خطرهای موجود صبح و شب، کار کنند. حال در این میان کرونا، کمبود برق، گرانی، تحریم و هزار مشکل دیگر، مجلس یازدهم با مصوب کردن طرح صیانت از فضای مجازی دلهره ای را 
در دل این مردم انداخته است. افراد زیادی در جامعه هستند که از اینستاگرام و تلگرام تامین معاش می کنند و حال می ترسند با بسته شدن یا حتی محدود سازی این صفحات جلوی 
خانواده خود شرمنده شوند. این طرح در روزهای اخیر با انتقادات زیادی روبه رو شده و حال باید صبر کنیم و ببینیم که مجلس یازدهم در مجموع چه تصمیمی برای این طرح خواهد 

گرفت. در همین رابطه »آرمان ملی«با اشرف بروجردی، فعال سیاسی اصلاح طلب  به گفت وگو پرداخته است که در ادامه می خوانید.

   نمایندگان کمیسیون نمي توانند 
 براي مردم تعیین تکلیف کنند 

    دولت روحاني جلوي انسداد فضاي مجازي ایستاد 
   براي مجلس معیشت مردم مهم تر از فضاي مجازي باشد 

 برخی می گویند مطرح کردن طرح صیانت 
 انحراف افکار عمومی است

یکشنبه 
1400 .05 .10
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اشرف بروجردی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 مجلس ثابت کرد 
 معيشت مردم 

اولويت نخست نيست 
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